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Impressie twintigste jaarcongres Vereniging BWT Nederland

‘Samen bouwen aan een 
veilig, mooi, duurzaam 
Nederland’
Ruim 500 deelnemers – voornamelijk BWT’ers en kwaliteitsborgers – bezochten het 

twintigste jaarcongres Vereniging BWT Nederland. Ook dit jaar vond het congres plaats 

in de Heerlickheijd van Ermelo. Gespreksthema in de wandelgangen en op de podia was 

vooral de Wet kwaliteitsborging voor het bouwen. Wederom is er discussie in de Eerste 

Kamer over de invoerdatum. Verder aandacht voor digitalisering en het verleiden van 

jongeren om voor het mooie BWT-vak te kiezen, middels onder meer een traineeship.

Tekst ing. Frank de Groot

Beeld Jan Hagen

006-010_BKP08_ART_4P_01_.Jaarcongres.Plenair.indd   6006-010_BKP08_ART_4P_01_.Jaarcongres.Plenair.indd   6 03-11-2023   11:5703-11-2023   11:57



→

|  Bouwkwaliteit in de Praktijk  | nr. 8 november 2023  |  7

Jaarcongres VBWTN

De laatste jaren vond het jaarcongres 
steevast plaats onder uitbundige 
zonneschijn en konden de deelne-
mers in de pauzes heerlijk buiten 

zitten. Ditmaal was het herfstachtig weer met 
af en toe motregen. Was dit een voorbode voor 
nieuw onheil rond de Wet kwaliteitsborging 
voor het bouwen (Wkb)? 

Andere wind

Twee dagen voor het congres kwam Cobouw 
met het nieuws dat de wind in de Eerste Kamer 
– na de Provinciale Statenverkiezingen en van-

wege nieuwe inzichten – flink anders is gaan 
waaien. Vooral de BBB en de fractie van 
GroenLinks-PvdA vrezen enorme juridische 
toestanden zodra de bouwwet ingaat. Weer 
onzekerheid dus rond de Wkb. Op het congres 
was er echter weinig te merken van onzeker-
heid. Het uitgangspunt bij alle presentaties 
was: op 1 januari 2024 gaan de Omgevingswet 
en Wkb in. Wat zijn de gevolgen voor de VTH- 
taken van BWT? Dagvoorzitter Jan de Vreugd 
praatte het geheel vlot aan elkaar. Met zijn er-
varing bij de overheid in zowel binnen- als bui-
tenland was het zwemmen in bekend water.

It giet oan

“De Omgevingswet en de Wkb kennen een lange 
voorgeschiedenis, maar eindelijk: ‘It giet oan’, 
zoals Wico Ankersmit dat zo mooi zei op Linked- 
In”, opende Else Poortvliet, voorzitter van de 
Vereniging BWT Nederland, het jaarlijkse bal. 
“Als Hugo de Jonge geen verassingen in petto 
heeft, dan wordt de Wkb per 1 januari 2024 van 
kracht voor nieuwbouw, gevolgklasse 1 en vanaf 
1 juli 2024 voor verbouw (inmiddels is dit 1 janu-
ari 2025, red.). De politiek heeft zijn eigen dyna-
miek, dus we wachten nu op de uitkomst van 
het gesprek van de minister met de Eerste Kamer 

Digitaal toetsen 3D BIM-modellen 

Op de vraag wie er al 3D BIM-modellen binnenkrijgt en toetst 

ging er slechts één hand omhoog in de bomvolle zaal. Er is 

dus nog een lange weg te gaan voordat gemeenten massaal 

3D BIM-modellen toetsen aan de bouwregelgeving. Lex Ran-

sijn, verbinder bij het digitaal stelsel gebouwde omgeving 

(DSGO) en Wouter Streefkerk, adviseur bouwfysica en duur-

zaamheid Gemeente Rotterdam, lieten zien welke digitale kan-

sen er liggen.

“Wie werkt er nog met gewone tekeningen?”, vraagt Lex Ransijn aan 

de zaal. Bijna iedereen steekt de hand op. De helft werkt met Auto-

CAD-tekeningen die als pdf binnenkomen. “Maar wie toetst er dan 

3D BIM-modellen?”, is de volgende vraag. Er gaat aarzelend één 

hand omhoog: die van Dimphy Bruin-Reynhout, constructeur bij Ge-

meente Alkmaar. Ze mag naar voren komen en het analoge volk toe-

spreken: “Tjonge, nou sta ik nog voor de zaal ook. Ja, ik werk bij gro-

te projecten met 3D BIM-modellen. Je moet er wel een goede laptop 

voor hebben. Die hebben we gelukkig en ik werk met verschillende 

viewers voor de verschillende bestanden die we krijgen.” Dimphy 

krijgt nog net geen bos bloemen, maar blijkbaar is het toetsen van 

BIM-modellen nog een ‘ver-van-mijn-bedshow’ voor de meeste 

BWT’ers. 

Digitalisering

Volgens Wouter Streefkerk is het werken bij BWT complex: “Maak je 

werk eenvoudiger met de digitale middelen die er zijn. Ik ben 

bouwfysisch adviseur en gebruik meerdere schermen. Denk aan de 

tekeningen, ruimtelijke toets, geluid, ventilatie en daglichttoetre-

ding: voldoet het allemaal? Ontwerpende partijen werken echter 

steeds vaker in BIM. Dan zit al die informatie al in het BIM-model. 

Maar het gebruik van BIM is bij BWT nog niet doorgedrongen.”

“De gemeente Rotterdam heeft de vergunning-controle-service ont-

wikkeld, winnaar van de DigiDare Award 2023. Stel je voor: je 

bent een projectontwikkelaar en je kan jouw nieuw te bouwen ge-

bouw direct verbinden met de werkelijkheid van de digitale stad. 

De positie waar de ontwikkeling moet komen wordt gekoppeld 

aan de juiste locatie in de digitale stad. Met één druk op de knop 

ziet een ontwikkelende en toetsende partij wat de toekomstige 

werkelijkheid doet met de omgeving. Zo kunnen wij snel ruimtelijk 

toetsen op bijvoorbeeld afmetingen, functies, veiligheid, brandaf-

standen en welstand. Als gemeente kunnen we hiermee uiteinde-

lijk meerwaarde leveren voor de stad en de Rotterdammers. Hier-

mee dragen we bij aan de doelen van de Omgevingswet, namelijk: 

efficiëntie verhogen, snellere doorlooptijd, integraal kunnen wer-

ken, participatie bevorderen en het verbeteren van het imago van 

organisaties.” 

Volgens Wouter leent het indienen van een BIM-model zich ook 

goed voor controle op de indieningsvereisten. “Daarna wil je in de 

toekomst het model technisch toetsen conform het Besluit bouw-

werken leefomgeving op onder meer de constructieve, brand-, 

bouwkundige, milieu- en bouwfysische eisen.”

DSGO

Volgens Lex past dit initiatief goed binnen het Digitaal Stelsel Ge-

bouwde Omgeving (DSGO) en digiGO: “We moeten BIM-modellen 

zo ontwikkelen dat ze toetsbaar zijn aan de bouwregelgeving. Je 

wilt dan ook dat alle informatie die nodig is, er in zit. In een aantal 

landen toetsen ze al BIM-modellen, zoals in Dubai in de Verenigde 

Arabische Emiraten, Zuid-Korea, Estland en Finland. We hopen ja-

nuari 2024 de eerste toepassing in de praktijk te kunnen testen. Dit 

doen we samen met de Vereniging BWT Nederland. Ook moet het 

aansluiten op het Digitaal Stelsel Omgevingswet (DSO). Deze ont-

wikkeling sluit tot slot ook goed aan bij de behoefte van jongeren. 

Zo maken we ons vakgebied nog interessanter!”

Lex Ransijn (links) en Wouter Streefkerk: “We moeten BIM-modellen zo ontwik-

kelen dat ze toetsbaar zijn aan de bouwregelgeving. Je wilt dan ook dat alle 

informatie die nodig is, er in zit.”
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Wkb: de laatste loodjes

Hij heeft naar eigen zeggen in de twintigjarige geschiedenis 

van het jaarcongres slechts één keer niet op het podium ge-

staan. “Maar ik weet niet waarom ik er toen niet bij was”, al-

dus Hajé van Egmond, werkzaam bij de Afdeling Bouwregel-

geving en Bouwkwaliteit van de Directie Bouw en Energie 

van het ministerie van BZK. Ditmaal praatte Hajé ons bij over 

de laatste stand van zaken rond de Wkb. Althans, zover die 

bekend was op moment van spreken.

We weten het inmiddels: op 1 januari 2024 worden de Omgevings-

wet en Wkb ingevoerd. “Maar de verbouw is ‘uitgezet’ voor een half 

jaar (inmiddels een jaar, red.). Hoe? Nou, door een lid toe te voegen 

aan artikel 2.17: Het eerste lid is niet van toepassing op bouwactivi-

teiten die verbouwen betreffen. Ook lezen we dat dit lid dan weer 

vervalt op een bij koninklijk besluit te bepalen tijdstip, voorzien per  

1 juli 2024.” (inmiddels 1 januari 2025, red.)

Wie alle informatie op één plek wil vinden over de Wkb kan naar 

www.iplo.nl/wkb. En dan is er nog een beheerorganisatie waarbin-

nen Wkb-overleg plaatsvindt. Daarin zitten de Vereniging BWT Ne-

derland, Bouwend NL, VKBN (kwaliteitsborgers), NLingenieurs en 

TechniekNL. De beheerorganisatie signaleert knelpunten en acteert 

hierop. Arcadis doet de monitoring en evalueert: worden de doe-

len bereikt, zoals verbetering van de positie van de consument en 

een betere kwaliteit? Pakt de kwaliteitsborger dat goed op? Wat 

zijn vervolgens aanbevelingen voor het vervolg en wat zijn de kos-

ten van het stelsel? Maar ook: hoe gaan we verder na gevolgklas- 

se 1? Medio 2025 gaan we daar mee aan de slag.”

Wat gaan we nog doen?

Volgens Hajé komt VNG met een Handreiking Toezicht en Handha-

ving Wkb. Verder is er het Stimuleringsprogramma Proefprojecten 

(STIPP). “In 2023 hebben we al 259 proefprojecten gehad en die 

trekken we door voor verbouw tot 1 juli 2024 (inmiddels 1 januari 

2025, red.). We hebben budget voor 800 proefprojecten, maar er 

hoeft maar iets negatiefs in Cobouw te staan, of de animo neemt 

gelijk weer af.” Vooral de kleine bouwwerken vragen de aandacht: 

“Er komt dan ook een Handreiking verbouw Wkb, met formats 

voor risicobeoordeling en borgingsplan en een voorbeeld-invuling 

van een dossier bevoegd gezag. Denk aan een dakopbouw, de 

meest voorkomende verbouwing onder gevolgklasse 1. Ook willen 

we onderzoek doen naar het standaardiseren en digitaliseren van 

het dossier bevoegd gezag.”

Oproep

Hajé deed tot slot nog maar eens een oproep aan de zaal: “Heeft u 

al een proefproject gedaan? Zijn de procedures en het handhavings-

beleid al aangepast? Zijn verder de bijzondere lokale omstandighe-

den kenbaar gemaakt en is er voorlichtingsmateriaal te vinden op de 

website van de gemeente? Ik blijf zeggen: ga aan de slag!”

Hajé van Egmond: “In 2023 hebben we al 259 proefprojecten gehad en die trek-

ken we door voor verbouw tot 1 juli 2024 (inmiddels 1 januari 2025, red.). We 

hebben budget voor 800 proefprojecten, maar er hoeft maar iets negatiefs in 

Cobouw te staan, of de animo neemt helaas gelijk weer af.”

Het jaarcongres nodigt altijd een speciale gast 

uit. Ditmaal was het de beurt aan strateeg en 

vernieuwer Edwin Schenk, partner van Six Fin-

gers. “Je moet jaarlijks vernieuwen, maar hoe 

doe je dat? We moeten niet leven op het verle-

den, maar naar voren kijken. Wat speelt er over 

tien jaar? Haal de toekomst naar voren en ga 

daar je strategie en services op ontwikkelen. 

Wacht niet tot het zover is! Daarbij kun je niet 

alleen benchmarken, maar ook branchemarken. 

Er zijn genoeg voorbeelden van bedrijven die 

niet tijdig vernieuwd hebben en failliet zijn ge-

gaan, zoals V&D, BCC, Big Bazar, Free Record-

shop, enzovoort. Over 20 tot 30 jaar woont tach-

tig procent van de mensen in de stad. Dat bete- 

kent kleiner, betaalbaar en biobased bouwen. 

Denk ook aan de 1,7 miljoen zeventigplussers 

die we over tien jaar hebben en de helft van de 

mensen woont dan alleen of met zijn tweeën. 

Anticipeer nu al op de toekomst!”

Wellicht de moeilijkste opdracht tijdens het jaarcongres: welke 

workshop ga ik bezoeken? In zowel de eerste als tweede ronde 

was er keuze uit tien interessante workshops. 
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over twee weken (24 oktober, red.). Ik heb geen 
idee wat daar uitkomt. We gaan voorlopig uit van 
1 januari 2024”, aldus Else. (Dit blijft inderdaad 
1 januari 2024, red.). “Er is nog veel te doen, zo-
als meer duidelijkheid krijgen rond de deelople-
vering of  casco-oplevering. Hoe ga je verder om 
met gebreken? Dit zijn zaken die helaas niet wet-
telijk geregeld zijn en waar we in de praktijk te-
genaan gaan lopen. Het is voor de bouw verwar-
rend als gemeenten en kwaliteitsborgers een 
eigen manier van werken hebben. Wat moet je 
wanneer bij de gemeente melden en welke stuk-
ken lever je aan? We werken hiervoor samen met 
de Vereniging KwaliteitsBorging Nederland: we 
hebben elkaar immers nodig om kennis te de-
len. Er zal ook een gezamenlijk meldpunt komen 
waar we ervaringen kunnen delen. Geen help-
desk of middel om te monitoren, maar onder-
werpen waar we aanvullende afspraken over 
moeten maken.”

Andere speerpunten

“Om jong of ouder talent binnen te halen bie-
den wij verder een collectief traineeship. Bin-
nen dit traineeship willen wij mensen die de 
keuze willen maken richting ons vakgebied, 
met ondersteuning vanuit de Vereniging BWT 
Nederland, snel inzetbaar maken door ze een 
op maat gemaakt opleidingspakket aan te bie-
den. Dit gaan wij doen in samenwerking met 
de beste opleiders binnen ons vakgebied. Bin-
nenkort starten we al met het vijfde trainee- 
programma en daar ben ik best trots op”, ver-
telt de voorzitter. Een bron van zorg is volgens 
Else nog steeds de financiering van het VTH- 
stelsel vanuit de leges: “De inkomsten uit le-
ges nemen steeds verder af door de melding- 
in plaats van vergunningplicht. Ook wordt er 
steeds meer vergunningvrij. Zijn er alternatie-
ven te bedenken? Samen met de VNG kijken 
we daarnaar. Dat is niet volgend jaar allemaal 
geregeld, maar hier ligt wel een opgave voor 
de komende jaren.”

Afscheid

Else sloot af met de mededeling dat ze voor de 
laatste keer de zaal heeft toegesproken op het 
jaarcongres. “Ik ga 1 april 2024 met pensioen. 
Maar ik heb een waardige opvolger: Jennemie-
ke Kleijwegt-Tak. Zij heeft 30 jaar ervaring in 
ons vakgebied en is hoofd VTH gemeente 
Utrecht. Verder is ze nu vier jaar bestuurslid 
binnen onze vereniging.” Jennemieke stelde 
zich hierna voor aan de zaal en heeft zin in de 
nieuwe uitdaging. 
Niet alleen Else neemt afscheid. Ook het trou-
we bestuurslid Theo de Bruin stop ermee. Hij 
is actief lid sinds het begin en een aantal jaren 
bestuurslid. “Erg bedankt voor al je inspannin-
gen!”, besloot Else.

Else Poortvliet, voorzitter van de vereniging BWT Nederland: “Een bron van zorg is nog steeds de financiering 

van het VTH-stelsel vanuit de leges. Die inkomsten nemen steeds verder af door de melding- in plaats van ver-

gunningplicht. Ook wordt er steeds meer vergunningvrij. Zijn er alternatieven te bedenken? Samen met de VNG 

kijken we daarnaar.”

Vanaf 1 april 2024 neemt Jennemieke Kleijwegt-Tak het voorzittersstokje over van Else Poortvliet.

Dagvoorzitter Jan de Vreugd ‘sloeg bruggen’ tussen de verschillende sprekers in het ochtendprogramma.
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Collectief traineeship moet (jong) talent aantrekken

“Hoe krijgen we jong talent geïnteresseerd in ons vakgebied”, 

opende Wico Ankersmit, directeur Vereniging BWT Neder-

land, zijn presentatie. “Wie wil er samen bouwen aan een vei-

lig, mooi en duurzaam Nederland?” De vereniging heeft een 

collectief traineeship ontwikkeld om nieuw talent binnen te 

halen. “Maar we hopen dat gemeenten dat talent ook meer 

zelf gaan aannemen.”

Het traineeship duurt één tot twee jaar. De deelnemer kan daarbij 

direct in dienst komen of eerst via een deta-vast contract via de ge-

associeerde leden. Een deta-vast contract is daarbij een vorm van 

detacheren waarbij de medewerker na een vooraf bepaalde perio-

de in dienst zal treden bij de gemeente. “Het gaat in de trainee- 

shipperiode om vier dagen werk en gemiddeld één dag per week 

opleiding. Het talent wordt opgeleid in een groep van trainees. 

Daarbij zijn er diverse praktijkdagen bij onze leden, zoals een prak-

tijkdag toezicht met een ervaren toezichthouder op één of meerde-

re grote bouwprojecten. Of een praktijkdag bouw- en sloopveilig-

heid waarbij een traineegroep meegaat met een specialist bouw- en 

sloopveiligheid, waarbij uitdagende projecten worden bezocht. 

Ook is er een bezoek aan een akoestisch lab”, aldus Wico.

Het opleidingspakket wordt gegeven door de vereniging geselec-

teerde opleiders BOB, Envire en Omgevingsdienst NL. “Er is een 

basisopleiding die leidt tot een snelle inzetbaarheid van een deel-

nemer. Daarnaast is er een vakopleiding ‘vakbekwaamheid’ en een 

vakspecialisatie waarbij we verdiepen op specialisaties, zoals duur-

zaamheid, monumenten en bouwfysica.”

Een uitdagende baan!

“Binnen de vereniging wordt een Young-BWT-afdeling opgericht, 

met ook een afvaardiging vanuit deze afdeling in het bestuur. We 

moeten goed verkopen wat we te bieden hebben. Een uitdagende 

baan, met een mooi toekomstperspectief. Daarnaast een werkomge-

ving waar oog is voor de toekomst en de nieuwe generatie de ruim-

te krijgt om zich te ontwikkelen, maar daarbij wel wordt onder-

steund. En een werkomgeving die open staat voor ontwikkelingen 

binnen ons vakgebied zoals BIM, AI en digitaal toetsen”, aldus Wico.

Er zijn ook bouwhekdoeken ontwikkeld, die het jonge talent moet 

enthousiasmeren om voor het BWT-vak te kiezen. Maar ook sociale 

media is een belangrijke communicatievorm om onze boodschap 

te verspreiden. Kijk op www.bouwenaanbwt.nl voor alle informa-

tie. In de webshop kun je bouwhekdoeken, flyers en posters bestel-

len, met eigen logo en eigen foto! We hebben al veel positieve re-

acties ontvangen, zoals van de gemeente Tilburg, HAN en Windes- 

heim. Doen jullie ook mee?”

Het jaarcongres betekent ook: netwerken en lekker eten!

Wico Ankersmit: “We moeten goed verkopen wat we te bieden hebben. Een uit-

dagende baan, met een mooi toekomstperspectief. Daarnaast een werkomge-

ving waar oog is voor de toekomst, en de nieuwe generatie de ruimte krijgt om 

zich te ontwikkelen, maar daarbij wel wordt ondersteund.”

Een nieuwe groep talenten die deelneemt aan het collectief traineeship wordt 

even in het zonnetje gezet.
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